
P r e c h o d  c e z  H o r u  b l a h o s l a v e n s t i e v  

Je hnev váš priateľ? 
"Preto odložte lož a hovorte pravdu každý so svojím blížnym, veď sme si navzájom údmi. Hnevajte 

sa, ale nehrešte! Slnko nech nezapadá nad vaším hnevom; a nedávajte miesto diablovi!" (Ef 

4, 25-27) 

Pozerali ste niekedy na hnev ako na svojho priateľa a pomocníka na ceste k svätosti?  

Pavol nás priam nabáda: Hnevajte sa! Na čo sa máme hnevať? Na pravdu! Hovorí, že si máme 

vravieť jeden druhému do očí pravdu. Pravda tne do živého. Práve preto v nás často vyvolá hnev 

- popieranie, zlosť, útoky na druhého, možno dokonca urážku. To preto, že zasiahla naše Ego a 

ono sa zúrivo obhajuje a bráni.  

A tu je hnev, emócia hnevu, náš skvelý priateľ. Pomohol nám totiž s pomocou brata odhaliť ďalší 

kus zla, hniloby, starého skazeného človeka v nás. A usvedčil nás, že brat má pravdu. Keby 

nemal, nevyvolalo by to v nás takú divokú reakciu! Ona sama nie je hriech. Je len znakom a 

dôkazom hriechu v nás. Je to ako keď sa niekomu dotknete rany a on skríkne od bolesti. Emócia 

hnevu je výkrikom zraneného Ega.  

Potom ale Pavol hovorí: ale nehrešte. Keď emócia vyprchá, nedovoľte, aby prešla 

do postoja hnevu. Postoj hnevu, v ktorom zotrvávame, už hriechom je. Emócia nie, tá je 

mimovoľná, ale postoj áno, ten je už vedomý a chcený.  

Ak v hneve, urážke, pocite krivdy a ublíženosti zotrváme aj potom, tak to znamená, že sme sa 

priklonili na stranu Ega a jeho hriechu proti Bohu i proti bratovi. Veď dokonca aj keby nás 

kritizoval neprávom, ak nás to rozhnevá a my v hneve zotrváme, potom toto samo osebe je hriech 

a zlo! Ako vraví Písmo: "Prečo radšej nestrpíte krivdu? Prečo radšej neznesiete škodu?" (1Kor 

6, 7) 

A tak do večera musíme mať vec vyriešenú. Vzplanutie hnevu opadlo - a my vďaka nemu 

spoznávame pravdu o sebe, odhalili a usvedčili sme seba, že v nás ešte v tom, na čo nás brat 

upozornil, prežíva Ego, aj to, že sme stále plní svetskej pýchy, ktorá ako reakciu na jeho slovo v 

nás vyvolala hnev.  

Ako synovia a dcéry Boha preto miesto toho vedome odmietneme jedno aj druhé a zvolíme 

pokánie, premenu a obrátenie, voči hriechu, ako nás nabáda Písmo na tom istom mieste, "že máte 

odložiť starého človeka s predošlým spôsobom života, ktorý sa ženie za klamnými žiadosťami do 

skazy, a obnovovať sa duchovne premenou zmýšľania, obliecť si nového človeka, ktorý je 

stvorený podľa Boha v spravodlivosti a pravej svätosti." (Ef 4, 22-24) - a vďačnosť voči bratovi, 

ktorému sa pri prvej príležitosti poďakujeme a priznáme si aj svoj hriech podľa slov Písma: 



"Vyznávajte si teda navzájom hriechy a modlite sa jeden za druhého, aby ste ozdraveli." (Jak 

5, 16) 

Čo z toho do praxe?  

Kedykoľvek nás niečo nahnevá, rozruší, urazí, dotkne sa nás, venujme tomu veľkú pozornosť - 

práve sme totiž vďaka tomu odhalili zlo a hriech v nás. Niečoho v nás sa to totiž dotklo, niečoho 

zlého - a to niečo zlé v nás spôsobilo, že namiesto vďačnosti za upozornenie či súcitu s biedou 

druhého sa v nás zdvihol hnev či pocit urážky, dotknutosť a tak. Tieto pocity sú ako 

nejaký detektor hriechu v našom srdci. Je na mieste si sadnúť a spýtať sa: Prečo ma to rozrušilo? 

Čo presne sa ma dotklo, aká nezriadenosť vo mne spôsobila, že som namiesto súcitu či vďačnosti 

za napomenutie reagoval hnevom?  

Rátajme s tým, že ak sme skutočné spoločenstvo, v ktorom si naozaj hovoríme pravdu a takto si 

slúžime, tak sa môže stať a aj stane, že sa čo chvíľa niekto bude cítiť dotknutý alebo aj urazený. 

Sme spoločenstvo hriešnikov na ceste k anjelskému životu, nie hotoví anjeli! Takže sa toho 

nebojme. Pretože ak naozaj kresťanské spoločenstvo sme, tak vieme, že nás táto slabosť do 

večera prejde a vystrieda ju pokánie a práca na zmene toho, čo sme vďaka hnevu takto objavili. 

Viera, láska a priateľstvo však medzi nami budú stále trvalé. Hnev vzplanie na chvíľočku, pocit 

dotknutia a urazenia tiež, ale vďačnosť za to, že mi brat poslúžil pravdou, ostane natrvalo.  

Bez tohoto by sme len ťažko boli skutočne kresťanské spoločenstvo bratov a sestier v Kristovi, 

ktorí si ctia Boha v Duchu a v pravde!  

Čo je skutočné? 
Pýcha. Dôležitosť. Strach. Hnev. Závisť. Posudzovanie. Porovnávanie sa. Sebectvo. 

Nepriateľstvo. Zlo. Nič z toho neexistuje. Je to len v našej hlave. My sme si to stvorili, sami v 

sebe.  

V skutočnom svete, v tom, ktorý stvoril Boh, tom objektívnom, nič také neexistuje.  

Možno poviete - ak je tak, potom ale rovnako neexistuje ani dobro a láska, nie?  

Veru nie.  

Božia láska je totiž objektívna a skutočná a prejavila sa tým, že Boh stvoril svet a stvoril človeka, 

mňa, teba, všetko. Stvorenie, to je Božia láska vytlačená do hmoty, do samej jej podstaty, do 

samej matérie Vesmíru.  

A tento stvorený svet je dobrý, veľmi dobrý – už len samým faktom, že jestvuje, že je pozitívnou 

hodnotou, nie absenciou niečoho. A tak dobro a láska existujú objektívne a my sami sme ich 

súčasťou.  



Vesmír, svet, ja sám… ako vtelenie Božej lásky, vtelené Božie dobro.  

Ak akoby "vypneme" svoju myseľ tým, že sa preberieme z našich myšlienok ako z ťažkej nočnej 

mory, prebudíme sa náhle do tejto iskrivej Božej Reality nepoškvrneného Dobra a čírej Lásky.  

"[Kristus] sám vyniesol naše hriechy na svojom tele na drevo, aby sme zomreli hriechu a žili pre 

spravodlivosť." (1Pt 2, 24) 

Takto stíšení a zomretí svojmu Egu, ktoré tiež nejestvuje, iba v našej mysli, nami vytvorené, 

zrazu objavujeme, že ja a všetci ostatní sme spoločne súčasťou jednej a tej istej skutočnosti od 

Boha.  

"Jeden je Boh a Otec všetkých, ktorý je nad všetkými, preniká všetkých a je vo všetkých." (Ef 4, 

6) 

Všetci sme v nej navzájom spojení, sme v nej jedno. Objektívne, skutočne.  

"Lebo v ňom žijeme, hýbeme sa a sme, ako to aj niektorí z vašich básnikov povedali: “Veď aj 

jeho pokolenie sme.”" (Sk 17, 28) 

A zdieľať sa navzájom v hlbokej láske a jednote, byť jedno a jeden a deliť sa so všetkým a nemať 

medzi sebou žiadne priepasti ani hranice ani bariéry ani nič podobné, je tá najprísnejšia a súčasne 

najvzrušujúcejšia vec na svete - pretože zodpovedá samej podstate Vesmíru, ktorý zrkadlí samú 

podstatu Trojjediného Stvoriteľa.  

"Veď on je náš pokoj! On z oboch urobil jedno a vo svojom tele zbúral medzi nimi múr rozdelenia, 

nepriateľstvo [...], aby v sebe z tých dvoch vytvoril jedného nového človeka, a nastolil pokoj; aby 

v jednom tele skrze kríž v sebe samom zabil nepriateľstvo a zmieril oboch s Bohom." (Ef 2, 14-

16) 

Vtedy pochopíme, ako nás Kristus a z čoho vykúpil a prebudil. A ako je Cirkev, to jediné, čo na 

zemi založil, zasadil a po sebe zanechal, cieľom a zmyslom všetkých vecí, zmyslom, dušou a 

zavŕšením samého Vesmíru.  

"[Boh] nám dal poznať tajomstvo svojej vôle podľa svojho dobrotivého rozhodnutia, čo si v ňom 

predsavzal uskutočniť v plnosti času: zjednotiť v Kristovi ako v hlave všetko, čo je na nebi aj čo 

je na zemi. … Všetko mu položil pod nohy a jeho ustanovil nad všetkým za hlavu Cirkvi, ktorá je 

jeho telom, plnosťou toho, ktorý napĺňa všetko vo všetkom." (Ef 1, 9-10.22-23) 

"Svet bol stvorený kvôli Cirkvi." (Hermasov pastier, 150 po Kr.) 

Takto byť, takto žiť, týmto byť a žiť, je normálne a prirodzené. V takomto bytí a živote 

nachádzame naplnenie, blaženosť, keď Boh ja a ľudia sme jeden a prúdi v nás ako krv Boží 

Trojičný život, Božia blaženosť a my už na zemi sme v Nebi, lebo s úžasom spoznávame, že 

neexistuje rozpor medzi zemou a Nebom, lebo z blaženosti Boha, z nádhery Neba vytryskla zem 



v akte Stvorenia, aby v sebe zrkadlila Dobro a Lásku i Krásu Neba. To len my, ľudia, náš hriech, 

ju pošpinil, keď sme ním prv pošpinili naše vlastné mysle.  

Je dobré zanechať ilúzie a hľadieť na to, čo je skutočné. Je opojné zanechať hriech a žiť v tom, 

či je skutočné a to, či je skutočné a tým je dokonalé a číre Dobro, dokonalá a číra Láska, dokonalé 

a číre zdieľanie všetkého, samých seba, v dokonalej a čírej Jednote Cirkvi, ktorá je Trojičnou 

jednotkou, Vtelením samého Boha na zemi.  

"Preto odložte všetku nečistotu a akúkoľvek zlobu a v tichosti prijmite zasiate slovo, ktoré má 

moc spasiť vaše duše." (Jak 1, 21) 

"A do pokoja vchádzame my, čo sme uverili, ako povedal: "Ako som v svojom hneve prisahal: 

Nevojdú do môjho pokoja!", hoci je dielo dokončené od stvorenia sveta. … A tak ostáva sobotný 

odpočinok pre Boží ľud. Lebo kto vošiel do jeho pokoja, aj on si odpočinul od svojich diel ako 

Boh od svojich." (Hebr 4, 3,9-10) 

Takto vidieť, vôbec vidieť, skutočne vidieť skutočnú realitu, celú, Božiu, to je to, čomu vravíme 

mystika a prirodzená kontemplácia. Je to podstata a duša nášho života ako kresťanov, ako ľudí 

vykúpených.  

Je to náš domov. Náš Pokoj. Spočinutie. 

"Ostaňte vo mne a ja vo vás. Ako ratolesť nemôže prinášať ovocie sama od seba, ak neostane na 

viniči, tak ani vy, ak neostanete vo mne. Ja som vinič, vy ste ratolesti. Kto ostáva vo mne a ja v 

ňom, prináša veľa ovocia; lebo bezo mňa nemôžete nič urobiť." (Jn 15, 4-5) 

Byť kresťanom nie je boj. Je to uvoľnenie sa. Prebudenie sa. Zanechanie neprirodzeného a 

namáhavého, čo nás gniavi a ničí, a vrátenie sa k tomu, čo je normálne a prirodzené, čo nám 

bytostne zodpovedá, uľahčené zapadnutie na miesto, ktoré je pre nás stvorené, určené, kam 

patríme a kde nachádzame svoju pravú podobu a identitu, svoje zavŕšenie.  

"V ňom [v Kristovi] si nás ešte pred stvorením sveta vyvolil, aby sme boli pred jeho tvárou svätí 

a nepoškvrnení v láske." (Ef 1, 4) 

"Už netúžim byť kráľovnou..." (pani Éowyn, Pán Prsteňov, J. R. R. Tolkien)  

Vidieť to, čo je. Žiť to, čo je. On Je, Ktorý Je.  

Žiť bez Boha a podľa sveta je tak neprirodzené, tak mučivé, ako orol zatvorený v klietke a 

donútený stať sa sliepkou.  

Aké je tajomstvo, ktoré som stratil, pýta sa Artuš Lancelota v Excalibre. A Lancelot odpovedá: 

Ty a tvoja zem ste jedno... Tak nám to už dávno odpovedal Ježiš: 

"Vy všetci ste bratia." (Mt 23, 8) 



Chceš vedieť, kto si? 
Chceš vedieť, kto naozaj si?  

Je priepastný rozdiel medzi tým, praktizovať kresťanstvo a byť kresťanom. Medzi tým, robiť 

"kňazskú robotu", pastoráciu a skutočne byť kňazom. 

"More vydalo mŕtvych, čo boli v ňom, aj smrť, aj podsvetie vydali mŕtvych, čo boli v nich, a každý 

bol súdený podľa svojich skutkov." (Zj 20, 13) 

To, čo konáme, tým aj naozaj sme. Skutky. Praxis - naše bežné všedné správanie sa a konanie. 

Ergata - naše diela, to, kam plynie náš záujem, náš čas, naša energia a, samozrejme, naše peniaze. 

Tieto dve slová sú v pôvodine tam, kde v našom preklade Písma čítame "skutky". A možno ešte 

lógiá - slová, to, o čom sa bežne rozprávame a hovoríme, lebo tým žijeme, je to náš život.  

"Lebo podľa svojich slov budeš ospravedlnený a podľa svojich slov budeš odsúdený." (Mt 12, 

37) 

Chceš vedieť, kto si? Kto naozaj si? Pozri sa a svoje skutky, na svoje bežné každodenné konanie. 

Počúvaj svoje každodenné hovorenie. Pozri, kam a na čo išli tvoje peniaze. Čo ťa zaujíma a tráviš 

nad tým čas. Čo ťa dokáže rozhnevať, lebo sa ta to dotýka, niečoho, čo ti je drahé, s čím si 

stotožnený. To je odpoveď. Jasná a neklamná. Presne To Si.  

"Každý strom možno poznať po ovocí. Z tŕnia predsa nezbierajú figy, ani z ostružín neoberajú 

hrozno. Dobrý človek vynáša z dobrého pokladu svojho srdca dobro a zlý človek zo zlého vynáša 

zlo. Veď z plnosti srdca hovoria jeho ústa." (Lk 6, 44-45) 

Pojem "praktizovať kresťanstvo" by mal byť v Cirkvi zaradený medzi neslušné slová. Je isto 

jedným z najväčších klamov, aké Diabol rozširuje.  

Skutočný cieľ sa totiž stáva identitou, stávame sa tým, za čím ideme a čím sme - nie niečím, 

čomu sa venujeme a "praktizujeme" to. Šampión sa nevenuje športu. Je športovcom. Kresťan sa 

nevenuje kresťanstvu. Je kresťanom.  

Táto identita sa potom úplne samozrejme, prirodzene a neklame prejavuje vo všetkom našom 

konaní, v samom našom postoji, myslení, vášni pre to, v skutkoch i slovách, otvorene, verejne, 

navonok. Inak to ani nie je možné. Museli by sme sa fakt riadne snažiť, keby sme to chceli nejako 

zakryť a zatajiť pred svojím okolím a pochybujem, že by sa nám to aj vtedy úplne podarilo.  

Sme tým, za čím ideme a konáme to, čím sme. Nič viac ale ani nič menej v tom nie je.  

Chceš zmeniť svoju identitu? Seba?  

"Nemáme sa obliekať pre zamestnanie, ktoré máme, ale pre to, ktoré by sme chceli mať." (Giorgio 

Armani) 



Platí všeobecne. Nielen pre zamestnanie, ani zďaleka! A nielen pre oblečenie, ani to veru nie!  

Začni to konať.  

Začni o tom hovoriť.  

Začni sa tak správať.  

Drž podľa toho svoje telo a obleč sa tak.  

Začni o tom čítať, zaujímať sa o to .  

Vytiahni peňaženku a vlož do toho svoje peniaze.  

Si to, čo robíš a hovoríš. Začni robiť a hovoriť to, čím chceš byť.  

„Když člověk celý život předstírá, že je dobrý, nedá se od dobrého člověka odlišit. Zaryté 

pokrytectví se nakonec stane pravdou. Petr ze sebe udělal dobrého člověka, přestože se na tu 

cestu vydal z důvodů, které měly k čistým daleko. To mi dává velkou naději.“ (Orson Scott Card, 

Ender vo vyhnanstve) 

Hnev a znovuzrodenie 
Hnev.  

Prebúdza sa v nás, keď máme pocit nepatričnosti čo sa nás samých týka: jednoducho nie sme to a 

nie sme tak, ako by sme mali byť.  

Hnev nás orientuje na to, čo je mimo nás: sme na zlom mieste v zlých podmienkach do zlými, 

nesprávnym ľuďmi ktorí sa nesprávne správajú, aj k nám. Keby toto všetko bolo inak... Dnes sa 

z toho dokonca stala móda a politika: ja som OK a celý svet sa musí zmeniť a prispôsobiť mne 

(tak to robí gender ideológia napríklad a jej legislatívne vnucovanie a vynucovanie) a ak sa mi 

nedarí, opäť je na vine svet (tak to vidia BLM, marxizmus a spol.). 

Ale to je ilúzia. V skutočnosti je problém len a jedine v nás. My jediní sme tí nepatriční a 

nesprávni. "Lebo znútra, z ľudského srdca, vychádzajú zlé myšlienky… a poškvrňujú 

človeka." (Mk 7, 21.23) 

Naša nepatričnosť spočíva v tom, že naozaj nie sme tam, kde máme byť a nie sme tým, čím mame 

byť. Ale inak, než nás presviedča svet.  

Sme, čo sa času a priestoru týka, na správnom mieste a v správnom čase. Tu je Boh, práve tu a 

práve teraz. Sme dokonca uprostred tých správnych ľudí, ktorých Božia prozreteľnosť od 

počiatku vybrala, aby oni a práve oni pre naše (aj ich) dobro okolo nás boli.  

Je to ale naše srdce, ktoré namiesto v Bohu je vo svete. Namiesto radosti zo života s Bohom, 

Prameňom Živej Body, smädí po "popraskaných cisternách" (porov. Jer 2, 13) svetských vecí v 

nádeji, že ho uspokoja. Sme to my, kto nie sme deťmi Boha, lebo sme si navykli byť deťmi sveta.  



Z toho potom hnev. To, za čím utekáme, nefunguje. A zo svojej biedy obviňujeme ako Boha, tak 

svet a ľudí okolo nás. Štve nás to, čo je, lebo si myslíme, že by to všetko malo byť iné a inak. A 

zatiaľ jediní, ktorí musíme byť iní a inak, sme my...  

Ak si toto uvedomíme, odtiaľ je už len krok k poznaniu, že nie hnev, ale pokánie je cesta. Pokánie 

tak hlboké, že o ňom Ježiš hovorí: "Ak sa niekto nenarodí z vody a z Ducha, nemôže vojsť do 

Božieho kráľovstva. Čo sa narodilo z tela, je telo, a čo sa narodilo z Ducha, je duch. Nečuduj sa, 

že som ti povedal: Musíte sa znova narodiť." (Jn 3, 5-7) 

Znova sa narodiť. To je ako keby sme zabudli na všetko, čím teraz sme, znovu sa vrátili do stavu 

dieťaťa a odznova vyrastali v úplne inej rodine, vychovávaní v úplne iných podmienkach inými 

rodičmi, s inými súrodencami. Výsledkom by bolo, že by sme sa stali úplne inými ľuďmi. V niečom 

by sme boli rovnakí, iste by sme mali tú istú povahu a to isté nadanie. Ale v ostatnom by sme boli 

úplne iní. Namiesto futbalistu by sme sa možno stali filozofmi, alebo namiesto úradníka 

farmármi... Úplne inými ľuďmi s inými zásadami, hodnotami, vzťahmi, návykmi, pohľadom na 

život...  

Voda a Duch, krst, nás adoptovali do novej rodiny. Máme úplne nového otca, Boha, ako nám 

vysvetľuje Ježiš: "Otcom nevolajte nikoho na zemi, lebo len jeden je váš Otec, ten nebeský" (Mt 

23, 9). Máme úplne novú rodinu, Božiu Rodinu, Cirkev: "Vy všetci ste bratia" (Mt 23, 8), 

"spoluobčania svätých a patríte do Božej rodiny" (Ef 2, 19).  

A teraz to začína, naša výchova. "Boh s vami zaobchádza ako so synmi. ... Ak ste mimo výchovy, 

na ktorej dostali účasť všetci, potom ste nemanželské deti, a nie synovia!" (Hebr 12, 7-8) 

Z našej strany táto výchova spočíva v tom, že skutočne sa vraciame na začiatok. 

Pochovávame starého človeka, čiže vedome a dobrovoľne zabúdame na všetko, čo nás naučil 

svet, na múdrosť sveta, "lebo múdrosť tohoto sveta je pred Bohom bláznovstvom" (1Kor 3, 19). 

Tak nám to prikazuje Písmo, že "máte odložiť starého človeka s predošlým spôsobom života, 

ktorý sa ženie za klamnými žiadosťami do skazy" (Ef 4, 22).  

Stávame sa tak skutočne, reálne znovu deťmi, ktoré nič nevedia, nemajú žiadne návyky, žiadne 

skúsenosti, žiadne poznanie, nič. Toto je dôležité! V tomto zmysle má Nikodém pravdu a Ježiš 

mu ju potvrdzuje, len mu vyčíta, že nechápe ako presne to urobiť: "Nikodém mu vravel: "Ako sa 

môže človek narodiť, keď je už starý? Azda môže druhý raz vojsť do lona svojej matky a narodiť 

sa?" … Ježiš mu odvetil: "Ty si učiteľ Izraela a toto nevieš?"" (Jn 3, 4.10). Sám Ježiš so všetkým 

dôrazom varuje: "Veru, hovorím vám: Ak sa neobrátite a nebudete ako deti, nevojdete do 

nebeského kráľovstva." (Mt 18, 3).  

A potom, ako deti, ako ona tabula rasa, úplne nanovo a odznova začíname svoju výchovu: 

s novým Otcom, Bohom, v novej Rodine, farnosti, s novými súrodencami, Božími deťmi, 

kresťanmi, ktoré sú vychovávané ako my a spolu s nami, s jediným domácim Učiteľom, Kristom, 

ktorý v našej Matke, Cirkvi, živo učí.  



V Cirkvi tak skutočne znovu vchádzame do lona matky, opravdivo a reálne, aby sme sa z nej 

znova narodili a vyrástli na úplne iných a nových ľudí, s úplne novými názormi, návykmi, 

pohľadmi, hodnotami, cieľmi, všetkým, už nie naučenými od sveta, ale od Boha, podľa slov 

Písma: "[máte si] obliecť si nového človeka, ktorý je stvorený podľa Boha v spravodlivosti a 

pravej svätosti" (Ef 4, 24). "Kto je teda v Kristovi, je novým stvorením. Staré sa pominulo a 

nastalo nové." (2Kor 5, 17) 

Ale čo sa tela týka, toto sa deje stále tu a teraz, kde práve sme. Nepotrebujeme, aby naše telo išlo 

na iné miesto, upínalo sa k inému času či túžilo po iných podmienkach okolo seba. Niekedy môže 

takáto vonkajšia zmena napomôcť - preto kláštory, preto púšť a pustovníci - ale sama v sebe 

nutná nie je ani v nej nespočíva podstata. Naopak, ak sa upneme k takejto vonkajšej zmene, môže 

nám uniknúť podstata!  

To, čo potrebujeme, je práve tu a práve teraz sťahovať, ale nie naše telo, lež 

naše srdce zo sveta do Boha. Toto znamená znova sa narodiť. Toto robíme, keď fyzicky 

vchádzame do Tela, lona Matky Cirkvi, do jej konkrétneho farského spoločenstva a v ňom do 

konkrétnej farskej bunky, aby sme sa tam odznova naučili byť iným človekom, synom, dcérou 

Boha. Zopakujme si to ešte raz: stať sa odznova úplne iným, novým človekom! Takto to ako 

kresťania robíme od počiatku.  

"Oni prijali jeho slovo a dali sa pokrstiť; a v ten deň sa pridalo asi tritisíc duší. Vytrvalo sa 

zúčastňovali na učení apoštolov a na bratskom spoločenstve, na lámaní chleba a na modlitbách. 

Všetkých sa zmocňovala bázeň; prostredníctvom apoštolov sa dialo množstvo divov a znamení. 

Všetci, čo uverili, boli pospolu a všetko mali spoločné. Predávali pozemky a majetky a 

rozdeľovali ich všetkým, podľa toho, ako kto potreboval. Deň čo deň svorne zotrvávali v chráme, 

po domoch lámali chlieb a s radosťou a úprimným srdcom požívali pokrm. Chválili Boha a boli 

milí všetkému ľudu. A Pán každý deň rozmnožoval tých, čo mali byť spasení." (Sk 2, 41-47) 

Je to tak prosté. Niet na tom čomu nerozumieť. Jednoducho, znova sa narodiť. Zomrieť tomu, 

čím sme boli, zabudnúť na ľudskú múdrosť naučenú od sveta, stať sa znova malým dieťaťom a 

nechať sa úplne odznova vychovať na úplne nového človeka: Otcom, ktorým je Boh, Matkou, 

ktorou je Jeho Nevesta a Manželka, Cirkev, Učiteľom, ktorým je Kristus, v Rodine, ktorou je 

konkrétne spoločenstvo Božích detí vo svojej farnosti, v triede, ktorou je to konkrétne miesto a 

tí konkrétni ľudia a podmienky, ktoré okolo nás sú, na vyučovacej hodine, ktorá práve beží práve 

tu a práve teraz, vystrojení a posilňovaní desiatou od Boha, Chlebom z Neba daným nám na túto 

cestu.  

Tak to všetko jasavo privítajme! Privítajme podmienky, v ktorých sme a ľudí okolo seba a miesto, 

na ktorom práve žijeme. Celým srdcom privítajme a prijmime svojho nového Otca a novú Matku 

a novú Rodinu a nového Učiteľa i svoju vlastnú identitu Božieho ale zatiaľ ešte len malého 

dieťaťa, ktoré sa práve iba narodilo a ešte nič nevie - a začnime sa učiť, začnime sťahovať naše 

srdce. Nechajme sa úplne odznova vychovať.  



Záujmom a zraniteľnosťou to začína 
Prečo v Cirkvi, vo farnostiach, tvoríme malé spoločenstvá?  

Nie preto, aby sme niečo robili, ale v prvom rade, aby sme spolu žili. Aby sme sa už tu, na zemi, 

naučili a skutočne žili nebeský život tak, ako nám to prikázal a k tomu pozval Ježiš: "aby všetci 

boli jedno, ako ty, Otče, vo mne a ja v tebe, aby aj oni boli v nás jedno, aby svet uveril, že si ma 

ty poslal" (Jn 17, 21).  

Predpokladom tejto jednoty je vzájomné poznanie. Nemôžeme byť jedno s niekým, koho 

nepoznáme. A nielen to, veď ak niekoho nepoznáme, je to známka toho, že nás nezaujíma a teda 

ho ani nemilujeme. Milovať druhého, znamená zaujímať sa o neho. Preto jednota lásky začína 

poznaním sa navzájom, u ľudí aj u Boha, ako nám to vysvetlil Ježiš, že "nik nepozná Syna, iba 

Otec, ani Otca nepozná nik, iba Syn" (Mt 11, 27). Aj v Bohu je láska vzájomným poznaním sa a 

nie nadarmo v Písme slovo "poznať' často vyjadruje a znamená "milovať".  

Preto je v spoločenstve dôležité zdieľanie. Nielen nejakých vecí, pozdieľať nejakú skúsenosť s 

Bohom na vzájomné povzbudenie sa, ale celého seba. To je tá otvorenosť, zraniteľnosť, čírosť, 

priezračnosť, kedy sa nepretvarujeme, nehráme divadlo, nič neskrývame, ale všetko jeden 

druhému navzájom odhaľujeme, vyjavujeme, dobré aj zlé, pretože túžime po dokonalom 

vzájomnom poznaní. Bez neho totiž nie je dokonalá vzájomná láska ani jednota. A bez nej niet 

ani Ducha Svätého, ako svedčí Písmo, že "Boha nikto nikdy nevidel; ale keď sa milujeme 

navzájom, Boh ostáva v nás a jeho láska v nás je dokonalá. A že ostávame v ňom a on v nás, 

poznávame podľa toho, že nám dal zo svojho Ducha" (1Jn 4, 12-13). A Duch, to je Nebo, to je 

spása, ako učí Katechizmus, že "Duch adoptívneho synovstva zbožšťuje veriacich, lebo ich 

životne spája s jednorodeným Synom, Spasiteľom" (KKC 1129). Preto "nespasí sa, hoci je 

začlenený do Cirkvi, kto nezotrvá v láske, lebo zostáva síce v lone Cirkvi ,telom‘, ale nie 

,srdcom‘.“" (KKC 837).  

Až potom, keď takto žijeme, môžeme začať aj konať, apoštolovať a evanjelizovať, pretože už 

môžeme svedčiť o Evanjeliu - a teda o Božom živote, ktorý už žijeme áno Nebi, do ktorého už 

vchádzame a o Kristovi, ktorý nám dal svojho Ducha - pretože to už naozaj sami žijeme a máme 

sa s čím deliť a kam ľudí pozývať, aby sa aj oni pridali k Božiemu Kráľovstvu a prijali Ducha a 

Boží Život ako sme to dostali aj my.  

 

 


